

论文

F30385实验治疗血吸虫病的初步研究

邵葆若;萧树华;湛崇清;商韵征;何毅勋;席裕瑞

中国医学科学院寄生虫病研究所,上海

摘要:

实验发现F30385是一个兼具明显杀日本血吸虫童虫与成虫的硝基呋喃丙烯酰胺类的口服药物。小白鼠一次口服F30385的半数致死量为979±98毫克/公斤(P=0.95)。小白鼠感染尾蚴后4-11天,一次口服F30385 11.4毫克/鼠,减虫率高达90-99%,显著比对32天成虫的杀虫作用强。按等毒性剂量用F30385及F30066治疗小白鼠与兔血吸虫病的结果,F30385的疗效比F30066高。7只感染血吸虫病的犬用总剂量为700毫克/公斤的7-14天疗法治疗后,减虫率为95%。动物口服F30385后的毒性反应主要为胃肠道刺激与肾和肝的受损。小白鼠病理观察结果认为,停药后病变均渐恢复。

关键词:

EXPERIMENTAL STUDIES ON F30385—A NEW ANTI SCHISTOSOMAL DRUG

SHAO BAO-RUO XIAO SHU-HUA ZHAN CHONG-QING SHANG YUN-CHENG HO YI-HSUN XI YU-RUI

Abstract:

The present paper deals with another antischistosomal agent of the nitrofur series: F30385, β -(5-nitro-2-furyl)acryl (N-piperidiny-1-ethyl) amide hydrochloride. This drug, synthesized by Shanghai Research Institute of Pharmaceutical Industry of the Ministry of Chemical Industry, was found to possess strong vermifugal effect in both the larval form and adult schistosomes. In mice, the LD₅₀ of F30385 administered once orally was 979±98 mg/kg (P=0.95). It is much more efficacious against schistosomula than the adult form in mice. When a single oral dose of F30385 was administered to mice within a period ranging from 4 to 11 days after exposure to cercariae, the final rates of worm reduction reached as high as 90% and a great number of mice in each group were free from infection. When F30385 was given on the 32nd day after exposure, the worm reduction rate was 46%. The therapeutic efficacy of F30385 was significantly higher than that of F30066 in mice, rabbits, and dogs treated orally at the equitoxic dose level. No antischistosomal effect was observed in mice and rabbits treated with F30385 by intramuscular or intravenous route. Therapeutic dosages of F30385 caused gastro-intestinal irritations and a certain degree of damage to the renal tubules in experimental animals. The pathological changes in mice tended to recover gradually after the cessation of treatment. It is considered that its use in clinical trials might be worth while.

Keywords:

收稿日期 1964-12-28 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

通讯作者:

作者简介:

参考文献:

本刊中的类似文章

文章评论 (请注意:本站实行文责自负, 请不要发表与学术无关的内容!评论内容不代表本站观点.)

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ PDF(409KB)
- ▶ [HTML全文]
- ▶ 参考文献

服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ 引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶ 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

本文作者相关文章

- ▶ 邵葆若
- ▶ 萧树华
- ▶ 湛崇清
- ▶ 商韵征
- ▶ 何毅勋
- ▶ 席裕瑞

PubMed

- ▶ Article by
- ▶ Article by
- ▶ Article by
- ▶ Article by
- ▶ Article by
- ▶ Article by

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text" value="7875"/>